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سامانه «هدا»؛ ابزار کنترل 
هواداران

مهدی تاج، رئیس فدراسیون فوتبال، 
استانداردســازی  جلســه  حاشــیه  در 
ورزشــگاه های لیــگ برتــر اعــلام کرد 
 آغاز فصــل جدیــد لیگ برتر مشــروط 
به فراهم شــدن شــرایط اســتاندارد در 
ورزشــگاه ها خواهــد بود. تــاج در این 
زمینــه تأکیــد کــرد: «ما یــک زمانی به 
این موضوع رســیدیم که لیگ را برگزار 
نکنیم. درواقع باید شــرایط فراهم باشد 
تا لیگ آینده برگزار شود. جلسه ای با ۱۱ 
اســتاندار دارای تیم لیگ برتری، مدیران 
کل ورزش و جوانان، هیئت های فوتبال 
استان ها و مدیران ۱۶ باشگاه لیگ برتری 
برگزار خواهد شــد. اگر برخی باشگاه ها 
قــادر بــه آماده ســازی ورزشــگاه های 
خود مطابق اســتانداردهای تعیین شده 
نباشــند، بازی های خانگی آنها به مکان 
دیگری منتقل خواهد شــد و در صورت 
باشــگاه ها،  عــدم آماده ســازی تمامی 
کل لیــگ متوقف می شــود تا شــرایط 
مدنظر فراهم شــود». رئیس فدراسیون 
فوتبــال همچنیــن به لزوم اســتفاده از 
ســامانه  مانند  پیشــرفته  ســامانه های 
الکترونیکــی و واگذاری  بلیت فروشــی 
کانون هــای  بــه  ورزشــگاه ها  فضــای 
هواداری اشــاره کرد و افــزود: «اگر این 
و اجرائی شود،  زیرســاخت ها درســت 
شــرایط بســیار خوبی برای تماشاگران 
فراهم خواهد شد». تاج همچنین درباره 
ســامانه «هدا» که با هــدف رصد دقیق 
ورود و خروج تماشاگران به ورزشگاه ها 
طراحی شــده اســت، توضیح داد: «این 
به شناســایی هویت دیجیتال  ســامانه 
تماشــاگران می پــردازد. هر فــردی که 
وارد ورزشگاه می شــود، کد ملی اش را 
وارد می کند و مشــخصات او در سیستم 
ثبت می شــود. در زمان ورود و خروج از 
ورزشگاه، پیامک تشکر ارسال می شود و 
جایگاه تماشــاگر مشخص است. اجرای 
این ســامانه به ما این امکان را می دهد 
کــه جرائم و نارضایتی هــا را به حداقل 
برســانیم».  تاج در پایــان تأکید کرد که 
اجرای این طرح در تمامی ورزشگاه های 
لیگ برتــر در فصل آینده بدون اســتثنا 

الزامی خواهد بود.
امیرمهــدی  راســتا،  همیــن  در 
فوتبال،  فدراســیون  علوی، ســخنگوی 
در گفت وگویــی دربــاره رونــد انتخاب 
ســرمربی تیم امید اعــلام کرد  مذاکرات 
با پنج گزینه به صورت هم زمان در حال 
انجام اســت. علوی در این زمینه گفت: 
«در جلســه اخیــر کمیته فنــی، مجید 
جلالی گزارشــی کامل از روند مذاکرات 
ارائه داد. در حال حاضر پنج گزینه برای 
هدایت تیم امید در نظر گرفته شــده و با 
تمامی آنها مذاکره شــده است. انتخاب 
نهایی بــه زودی اعــلام خواهد شــد». 
ســخنگوی فدراســیون همچنین درباره 
واکنش ها به شایعات مربوط به دخالت 
امیر قلعه نویی در انتصابات فدراســیون 
گفت: «این موضــوع را تکذیب می کنم. 
انتصابات فدراسیون براساس هماهنگی 
کامل بــا دپارتمان های مختلف و کمیته 
فنی انجام شده است. اینکه این مسائل 
به آقــای قلعه نویــی ربط داده شــود، 

بی اساس و غیرواقعی است». 
لیگ  علوی  درباره حواشی مسابقات 
برتر و مشــکلاتی که در برخــی بازی ها 
به وجــود آمد نیز توضیــح داد : «بعد از 
مسابقه اخیر، فدراســیون فوتبال ضمن 
عذرخواهــی، توضیحــات لازم را ارائــه 
کرد. مشــکلات فنی مانند قطعی برق و 
تغییرات ولتاژ در برخی مکان ها، از جمله 
هتل هــا، قابل پذیــرش نیســت. کمیته 
انضباطی بلافاصله وارد عمل شد و پس 
از دریافت گزارش کامل ناظر مسابقه، به 
اتفاقات رســیدگی خواهد شد».   تمامی 
او همچنین اشاره کرد که روند رسیدگی 
بــه پرونده هــای قضائــی و انضباطی با 
سرعت بیشتری دنبال خواهد شد و آرای 

صادرشده به سرعت اعلام خواهند شد.
در مجموع، فدراســیون فوتبال ایران 
با هدف ارتقای کیفیت، نظم و شفافیت 
در لیــگ برتــر و تیم های ملــی، به ویژه 
تیم امید، قصــد دارد تا فصل جدید را با 
استانداردهای بالاتر و تصمیمات اجرائی 
مؤثرتر برگزار کند. ایــن اقدامات نه تنها 
برای بهبود شرایط رقابتی فوتبال ایران، 
بلکه بــرای افزایش اعتمــاد و رضایت 
هواداران از فوتبال کشور انجام می شود.

MMA جایگزین کوراش
 در بازی های آسیایی ۲۰۲۶ شد

کمیســیون تخصصی نظارت بر عملکرد فدراســیون های ورزشی در 
ادامه سلســله نشســت های کارشناسی خود با فدراســیون ها، دیروز 
وضعیت تیم های ملی ایران را در رشته هنرهای رزمی ترکیبی یا MMA برای 
شــرکت در بازی های آسیایی ۲۰۲۵ جوانان بحرین و بازی های آسیایی ۲۰۲۶ 
ناگویا بررســی کرد. MMA ترکیبی از چند رشــته رزمی اســت که در قالب 
انجمن، زیر نظر فدراســیون انجمن های ورزش های رزمی در کشور فعالیت 
می کند. این برای نخستین بار است که تیم های ملی MMA ایران در فهرست 
اعزام به رویدادهای چندرشته ای نظیر بازی های آسیایی قرار می گیرند؛ البته 
شــرط حضور رزمی کاران در بازی های آسیایی جوانان بحرین، کسب سهمیه 
در رقابت های انتخابی است و اعزام به بازی های ناگویا نیز منوط به آمادگی 
فنــی بالا و مدال آور بودن نفرات خواهد بود. احمــد دنیامالی، وزیر ورزش و 
جوانــان، با بیان اینکه MMA جایگزین کوراش در بازی های آســیایی ۲۰۲۶ 
ناگویا شده، تأکید کرد: «ما از هر روزنه ای که شانس مدال آوری داشته باشیم، 
خصوصا با رویکرد کسب مدال طلا  استفاده می کنیم. MMA هم از سهمیه 
شورای المپیک آســیا به فهرست رشته های بازی های آسیایی اضافه شده و 
ممکن اســت تا چنــد دوره در این بازی هــا باقی بماند. بنابرایــن باید توجه 
ویــژه ای به این ظرفیت کنیم و از همیــن حالا در فاصله ۱۸ ماه باقی مانده تا 
بازی های ۲۰۲۶ ناگویا سخت کار کنیم تا با شانس مدال آوری بالا، نمایندگان 
کشــورمان را اعزام کنیم. معتقدیم در بخش بانوان مزیت نسبی بالایی برای 

کسب مدال داریم و باید در این بخش نیز کار ویژه تری انجام بدهیم».

ابهام درباره تمدید قرارداد عالیشاه با پرسپولیس

امید عالیشــاه بعد از انتقال از راه آهن تهران به پرسپولیس، به جز در 
مقطعی کوتاه که برای گذراندن خدمت سربازی راهی تبریز و تراکتور 
شــد، در این ۱۲ ســال در پرســپولیس توپ زده و حالا علاوه بر بستن بازوبند 
کاپیتانی، جزء محبوب ترین بازیکنان ســرخ های پایتخت در بین هواداران به 
حســاب می آید. او در ایــن فصل در ۱۹ دیدار با لباس تیــم محبوب خود به 
میدان رفته و آمار چهار پاس گل را به ثبت رســانده اســت. عالیشــاه در این 
فصــل در مقاطع مختلف دچار مصدومیت شــده و همین حــالا نیز درگیر 
مصدومیت اســت. وی در این فصل شــش بار مصدوم شده و نزدیک به ۲۶ 
بازی را از دست داده است. قرارداد این بازیکن در پایان فصل جاری به پایان 
خواهد رســید و این در حالی  اســت که در این روزها شــایعه شــده قرارداد 
کاپیتــان پرســپولیس تمدید نخواهد شــد و این آخرین ســال حضور وی در 
پرسپولیس خواهد بود. این خبر با واکنش منفی هواداران پرسپولیس همراه 
شــده و حتی با به راه انداختن کمپین هایی، خواســتار تمدید قرارداد عالیشاه 
شده اند. این در حالی است که برخی منابع مدعی شده اند برخلاف شایعه ها ، 
اسماعیل کارتال، ســرمربی ترک تبار قرمزها، روی عالیشاه حساب ویژه ای باز 
کرده و این بازیکن با ســابقه پرسپولیس در برنامه این مربی برای فصل آینده 

قرار دارد.

مرور اتفاقی تاریخی که NBA را تغییر داد

اتحادیه ملی بســکتبال آمریکا (NBA) تصمیم دارد  هفتادوپنجمین 
ســالروز حضور بازیکنان سیاهپوست در این رقابت ها را جشن بگیرد؛ 
اتفاقی که برای همیشــه تاریخ و سرنوشــت این رقابت ها را تغییر داد. چاک 
کوپــر، ارل لویــد و نات کلیفتون ۲۵ آوریــل ۱۹۵۰ به عنــوان اولین بازیکنان 
سیاهپوســت وارد مســابقات NBA شــدند تا تاریخ برگزاری این رقابت ها را 
متحول کنند. بعد از ظهر ۲۵ آوریل ۱۹۵۰ بود که جلســه ای با حضور ســران 
تیم ها برای انجام مراسم درفت برگزار شد. در این جلسه، والتر براون  نامی را 
برای انتخاب این تیم معرفی کرد که با واکنش های زیادی همراه شــد. او در 
این جلســه  «چاک کوپــر» را به عنوان انتخابش معرفی کــرد. مالک یکی از 
تیم های دیگر صحبت های او را قطع کرد و گفت: «نمی دانید او سیاهپوست 
اســت؟». طبق روایت های موجود، والتر براون در جواب تاریخی خود گفت: 
«برای من مهم نیســت که او راه راه، چهارخانه یا خال خالی اســت». پاسخ 
عجیب براون عالی بود؛ صدایی برای ساکت کردن چنین اظهار نظری که فورا 
نشــان داد اعتراض مطرح شده چقدر احمقانه، اشــتباه و ترسناک بود. تا آن 
زمان هیچ بازیکن سیاهپوســتی در NBA بازی نکرده یا به تیمی حتی دعوت 
نشــده بود. با این انتخاب براون تاریخ لیگ بســکتبال حرفه ای آمریکا تغییر 
کــرد. پس از انتخــاب براون بود کــه تیم هایی همچون نیویــورک نیکس و 
ویرجینیا بازیکنانی مثل ارل لوید و نات کلیفتون را به خدمت گرفتند تا تاریخ 
ایــن رقابت ها را تغییر دهند. در NBA این ســه بازیکن سیاهپوســت مظهر 

قدرت، اراده و تغییر مثبت در زندگی حرفه ای هستند.

توصیه جالب دروگبا به لیونل مسی
دیدیه دروگبا، مهاجم پیشــین چلســی، به لیونل مسی، دارنده هشت 
توپ طلا توصیه کرد  دوران حرفه ای خود را به پایان برســاند. دروگبا 
در این زمینه گفت: «به لیونل مسی توصیه می کنم همین حالا دست از بازی 
بکشد. او پیش از این هم خدمات بسیاری به فوتبال کرده است. قهرمانی در 
آخرین دوره جام جهانی او را به اســطوره ای تمام عیار تبدیل کرد. او بازیکن 
شگفت انگیزی است». مســی ۳۷ساله از تابســتان ۲۰۲۳ برای اینتر میامی 
بــازی می کند و در این مدت در ۴۹ بازی در تمامی رقابت ها به میدان رفته و 
۴۲ گل بــه ثمر رســانده و ۲۱ پاس گل داده اســت. قــرارداد کنونی او با این 

باشگاه تا پایان سال ۲۰۲۵ اعتبار دارد.

سوژه خبرها

در روزگاری نســبتا دور، نام خداداد عزیــزی مترادف با غرور 
ملی بود؛ نمادی از ســرعت، تکنیک و غیــرت ایرانی در فوتبال 
آســیا. اما امروز، آن قهرمان دوست داشــتنی، در مســیری گام 
برداشته که بیش از آنکه غرورانگیز باشد، حسرت آور شده است. 
اتفاقات جنجالی بازی فولاد خوزســتان و تراکتور، پرده ای دیگر 
از تغییــر چهره خداداد عزیــزی را به نمایش گذاشــت. کمیته 
انضباطی فدراســیون فوتبال در واکنش به حواشــی این دیدار، 
حکم به محرومیت خداداد عزیزی، مدیر تیم تراکتور و حســین 
خبیــری، مدیرعامل فــولاد داد. محرومیتی کــه از دل دعواها، 
درگیری های کنار زمین و البته خاموش شــدن عجیب سیســتم 
VAR در جریان بازی نشــئت گرفت. خــداداد در واکنش به این 
محرومیت، با ادبیاتی تند، خبیری را بی ارتباط به خود دانست و 
حتی نسبت به حضور او در کنار زمین اعتراض کرد. او همچنین 
درگیری لفظی بــا یحیی گل محمدی، ســرمربی فولاد را تلاش 
برای عذرخواهی عنوان کرد، اما ماجرا به روایت دیگران، داستان 
دیگــری دارد؛ داســتان مردی که آمده بــود دلجویی کند اما به 
درگیــری دامن زد. نقد به رفتارهای اخیر خداداد عزیزی محدود 
بــه این بازی نمی شــود. حضــور او در نقش مدیــر تیم فوتبال 
تراکتــور، هر هفته حاشــیه های تازه ای آفریــده؛ از درگیری های 
لفظی تــا اعتراض های بی مورد بــه داوری. انتصاب خداداد به 
عنوان سرپرســت تیم، در حالی صورت گرفت که مالک تراکتور، 
محمدرضــا زنــوزی، او را «حلقه گمشــده مدیریــت» خواند. 
حمایتی که نشــان می دهد زنوزی حضور خداداد را ابزاری برای 
مدیریت فشــارها بر تیمش می بیند. اما آیا واقعا چنین حضوری 
در بلندمــدت به نفع تراکتور اســت؟ آیا فریادهــا، درگیری ها و 
دعواهــای کنار زمین کمکــی به آرامش تیــم می کند؟ نگاهی 
به واکنش ها نشــان می دهــد که جامعه فوتبال، از ســکوهای 
ورزشــگاه تا رســانه ها، دیگر چهره فعلی خداداد را برنمی تابد. 
از انتقــاد به رفتارهای او در برنامه هــای اینترنتی تا تحلیل هایی 

که معتقدند عزیزی حالا بیشــتر از معروفیتش 
هزینه می کند تا از آن بهره ببرد.

نقش مدیران در فوتبال حرفه ای
در دنیــای فوتبال حرفــه ای، نقش مدیر تنها 
محدود به امور پشــت صحنه و مســائل اجرائی 
نمی شود. مدیر فوتبال باید قادر باشد تمام منابع 
تیم را به گونه ای هماهنــگ و مؤثر مدیریت کند 
که به موفقیت فنی و ورزشــی تیم منجر شــود. 
در بسیاری از لیگ های معتبر دنیا، مدیران نه تنها 
مسئولیت ساختار و سیاست های مالی باشگاه را 
بر عهده دارند، بلکــه در فرایند جذب بازیکنان، 
انتخــاب کادر فنی، حفظ روابــط میان هواداران 
و رســانه ها و حتی ایجاد فضای مناســب برای 
آرامش تیم و جلوگیری از حواشی، نقش مؤثری 
ایفا می کنند. نقش یک مدیر در باشگاه هایی مثل 
بارسلونا، منچستریونایتد یا بایرن مونیخ به وضوح 
نشــان می دهد که بدون داشتن مدیریت قوی و 
حرفه ای، رســیدن به قهرمانی هــای پی درپی و 
حفظ یک تیم موفق تقریبا غیرممکن اســت. به 

عبــارت دیگر، مدیر فوتبــال باید اســتراتژی هایی را دنبال کند که 
نه تنها تیم را از نظر فنی تقویت کند، بلکه آرامش لازم برای رشد 

بازیکنان و حتی برند باشگاه را نیز فراهم آورد.

چرا شلوغ کن ها در فوتبال ایران جایگاه دارند؟
در این میان، ســکوت و رفتار یحیی گل محمدی حین و پس از 
مسابقه، تصویری متفاوت رقم زد. گل محمدی که در جریان بازی 
مورد اهانت قرار گرفت، ترجیح داد بدون دامن زدن به حواشی به 
این وضعیت پاســخ دهد؛ رفتاری که در تضاد کامل با فریادهای 
خداداد بود. در میان تنش های اخیر و رفتارهای پرحاشــیه ای که 
در فوتبال ایران شاهد هستیم، سخنان یحیی گل محمدی، سرمربی 
فولاد خوزســتان، درباره «پست شلوغ کن» در فوتبال، موجی تازه 
را بــه راه انداخت. گل محمدی در اظهارات خود، پیشــنهاد کرده 
است که پستی به نام «شلوغ کن» به تیم ها اضافه شود، چراکه به 
اعتقاد او این نقش در فوتبال ایران می تواند تأثیرات زیادی داشته 
باشد. این گفته ها نه تنها بر فضای رقابتی فوتبال ایران تأکید دارند، 
بلکه نشــان دهنده نگرانی های گل محمدی نســبت به وضعیت 
مدیریتی و رفتاری در تیم ها هستند. او اشاره کرده که تیم هایی که 
نظم و ادب را رعایت می کنند، معمولا بیشــتر از حریفان بی نظم 
ضرر می کنند. گفته های یحیی، علاوه بر نقدی به فضای مدیریتی 
و اجرائی فوتبال ایران، به شکلی تلویحی به روندهایی اشاره دارد 
که در بسیاری از مواقع به ضرر تیم های متعهد به اصول اخلاقی 

و ورزشی است.

آیا تراکتورِ این فصل نیاز به جنجال داشت؟
فراموش نکنیم که تراکتور با هدایت دراگان اســکوچیچ، 

تیمی آماده و منسجم شده؛ تیمی که اگرچه در سایه حواشی 
قرار گرفته، اما شایســتگی قهرمانی را دارد. اما چه حیف که 
این قهرمانی بالقوه، با رفتارهای حاشیه ســاز بعضی چهره ها 
خدشــه دار شــده؛ یادمان نرود خداداد عزیزی کیست. مردی 
که در ملبورن با یک گل رؤیایی، ملتی را به خیابان ها کشــاند؛ 
همان غزالی که با ســرعتش قهرمان قلب ها شــد. اما امروز، 
همان مرد بــزرگ، با رفتارهایی نســنجیده، خودش را از قله 
محبوبیت به سراشیبی سقوط کشانده است. درباره تیم هایی 
مانند تراکتــور و حضور خداداد عزیزی به عنــوان مدیر، باید 
پرســید که آیا حواشــی ای که ایجاد می شــود، در نهایت به 
موفقیت تیم یا رســیدن به قهرمانی کمک می کند؟ تجربیات 
زیادی در تاریــخ فوتبال وجود دارد که نشــان می دهد برای 
رســیدن به موفقیت، به یک مدیریت با تمرکــز بر هدف نیاز 
اســت، نه جلب توجه با مســائل حاشــیه ای. رفتارهای پر از 
تنش و نزاع های مســتمر نمی تواند بــه تیم کمک کند که به 

عملکرد مطلوب خود برسد.
در دنیــای امــروز، فوتبال به یک صنعت بزرگ تبدیل شــده 
اســت و حتی یک تصمیم نادرست در مدیریت می تواند تأثیرات 
منفی عمیقی بر عملکرد تیم و همچنین اعتبار باشــگاه بگذارد. 
در واقع، اگرچه ممکن اســت برخی از این حاشیه ها در لحظات 
کوتاه مدت رســانه ها را به خود جلب کنند، امــا در نهایت تأثیر 
منفی خــود را بر رونــد موفقیت هــای بلندمدت تیــم خواهد 
گذاشــت. اگر نگاه کنیم به تیم هایی که موفق به قهرمانی های 
متعــدد شــده اند، می بینیم که یکــی از عوامل اصلــی در این 
موفقیت، مدیریت به موقع و دقیق اســت که تیم را از حاشیه ها 
دور نگــه می دارد و اجــازه نمی دهد که تمرکــز تیمی از هدف 
اصلی منحرف شــود. انتقاد از خــداداد، فراتــر از اتفاقات یک 
مســابقه است. مسئله این است که اســطوره ها وقتی در ورطه 
ابتذال کلام و رفتار می افتند، نه تنها خودشــان را بلکه بخشــی 
از خاطرات یک نســل را هم خدشه دار می کنند. 
ادبیات خشم، فریادهای بی دلیل و درگیری های 
مســتمر، شایسته مردی نیســت که زمانی لقب 

«غزال تیزپای آسیا» را داشت.
هیچ کــس انتظار نــدارد که یک اســطوره، 
منزوی و بی حاشیه بماند. اما از خداداد عزیزی 
توقــع می رفت که اگــر نه به خاطــر خودش، 
دست کم به حرمت همان روزهای پرافتخارش، 
ســلوک دیگری پیشــه کند. جای خــداداد کنار 
زمین های دعوا نیست؛ جایش در قاب خاطرات 
طلایی فوتبال این سرزمین است، جایی که با هر 
بار شنیدن نامش، لبخند بر لبان مردم بنشیند نه 
تأســف بر دل ها. امروز، بیش از هر زمان دیگر، 
نیاز داریم که خداداد عزیــزی را به یاد بیاوریم؛ 
نه به عنوان یک مدیر پرحاشــیه، بلکه به عنوان 
قهرمانــی که بــرای ســربلندی این ســرزمین 
جنگید. و ایــن تنها از راه بازگشــت به احترام، 
متانــت و فروتنی ممکن اســت. باید از خداداد 
پرسید: آیا واقعا ارزشش را داشت که با خودت 

این طور کنی؟

علی ملــک زاده: مراســم افتتاحیــه چهارمیــن دوره رقابت های 
بین المللــی دو و میدانی جام امام رضا (ع)، جمعه در ورزشــگاه 
امام رضای شــهر مشهد برگزار شــد. در این مراسم، علی نژاد دبیر 
کل کمیتــه ملی المپیک، کیومرث هاشــمی وزیر ســابق ورزش و 
جوانان، ســید غنی نظری معاون حقوقی وزیــر ورزش و جوانان، 
قلندر شــریف شهردار مشــهد، علی کفاشیان رئیس اسبق و عضو 
کنونی هیئت رئیسه فدراسیون دو و میدانی، مسئولان آستان قدس 
رضوی و مسئولان اســتانی خراسان رضوی در ورزشگاه امام رضا 
(ع) مشــهد برگزار شــد. در این دوره از رقابت ها کــه در روزهای 

جمعه و شــنبه برگزار شــد، ۱۲۵ ورزشــکار داخلی و خارجی حضور داشــتند و کشورهایی چون 
کنیا، ارمنســتان، هند، ترکیه و افغانستان در این رویداد شــرکت کردند. چهارمین دوره رقابت های 
بین المللی دو و میدانی جام امام رضا (ع) در شرایطی پشت سر گذاشته شد که نخستین دوره این 
رقابت ها فروردین ۱۴۰۰ در شهر مشهد برگزار شد. در آن دوره ورزشکارانی از ایران و ۹ کشور دیگر 
به نام های ترکیه، ارمنســتان، قرقیزستان، سوریه، افغانستان، عراق، پاکستان، بنگلادش و عمان در 
دو بخــش مردان و زنان رقابت کردند. البته رقابت های ورزشــکاران زن و مرد به صورت جداگانه 
اما در همین ورزشــگاه برگزار شد. دومین دوره این رقابت ها هم با شرایطی مشابه دوره اول، طی 
روزهــای ۸ و ۹ خــرداد ۱۴۰۱ با حضور هشــت تیم خارجی و هفت تیم داخلی در مشــهد برگزار 
شــد. ارمنســتان، عراق، کویت، ترکیه، عمان، افغانستان، پاکستان و بنگلادش کشورهایی بودند که 
در این دوره حضور داشــتند. سومین دوره این مسابقات در شــرایطی که قرار بود خرداد ۱۴۰۲ در 
مشــهد برگزار شود، به تهران منتقل شد و شــکل داخلی به خود گرفت. دلیل آن هم تغییرات در 

رأس ریاســت فدراســیون دو و میدانی بود و چون زمان لازم برای 
دعوت از تیم ها و تدارکات مناســب وجود نداشت، مسئولان وقت 
فدراسیون صرفا برای اینکه خللی در برگزاری این مسابقات که در 
تقویم هرساله گنجانده شــده به وجود نیاید، آن را به شکل تقریبا 
داخلــی برگزار کردنــد. چهارمین دوره این مســابقات که با وقفه 
یک ساله برگزار شد، شرایط متفاوتی داشت و خبری از ورزشکاران 
خانم نبود. در واقع این دوره بدون حضور ورزشکاران دو و میدانی 
زن برگزار شــد و صرفــا مردانه بود! در این بیــن دیروز ویدئوهایی 
در برخی رسانه ها منتشــر شد که نشان از ممانعت از ورود بانوان 
تماشاگر به داخل ورزشگاه برای تماشای رقابت های دو و میدانی مشهد داشت. از سویی در خبری 
که روی خروجی ســایت فدراسیون دو و میدانی با ریاست احسان حدادی قرار گرفته، نوشته شده 
که با مکاتبه این فدراسیون با فدراسیون جهانی برای ارتقای سطح مسابقات بین المللی جام امام 
رضا(ع) در تقویم رقابت های ســالانه جهانی، این رویــداد از درجه D به درجه C ارتقا یافت. این 
در حالی اســت که تعدادی از کارشناســان و پیشکسوتان دو و میدانی تأکید دارند سطح کیفی این 
دوره از مسابقات به مراتب پایین تر از دوره های اول و دوم بوده و تعدادی از رشته ها از جمله پرش 
با نیزه نیز حذف شــده است. در ضمن روز نخست این دوره از رقابت های بین المللی دو و میدانی 
در حالی جمعه به پایان رسید که نفرات برتر در ماده های دوی ۴۰۰ متر، دوی ۱۵۰۰ متر، دوی سه 
هزار متر با مانع، دوی ۱۰۰ متر، پرتاب وزنه، پرتاب نیزه، پرش ســه گام، مشــخص شــدند و تنها در 
دوی ۱۵۰۰ متر ورزشکاری از ارمنستان عنوان نخست را به خود اختصاص داد و در ماده های دیگر 

ورزشکاران ایرانی، نفر برتر شدند.

نقشی که خداداد عزیزی بازی می کند، صدای اهالی فوتبال را درآورده است

غزال ملبورن؛ شلوغ کن لیگ

چهارمین دوره رقابت های دو و میدانی جام امام رضا (ع) در مشهد برگزار شد
مسابقات بین المللی مردانه!

کاپیتــان تیم فوتبال تراکتور تأکید کرد  هنوز کار قهرمانی تمام نشــده اســت. شــجاع 
خلیل زاده درخصوص شــرایط این تیم  گفت: «خوشبختانه پیروزی بزرگی در اهواز مقابل 
تیم خوب فولاد کسب کردیم و یک قدم دیگر به هدفمان نزدیک تر شدیم؛ البته هنوز اتفاق 
خاصــی رخ نداده و باید با تمام توان در ســه بازی باقی مانده حضــور یابیم. تراکتوری ها 
امســال حمایت فوق العاده ای از ما چه در داخل خانه و چه خارج از خانه داشتند و بدون 
توجه به حواشــی  از تیم  حمایت کردند. جمعه نیز بیش از هزار کیلومتر راه را طی کرده و 
خودشــان را به اهواز رسانده بودند. به نمایندگی از تمام تیم لازم است از همه آنها تشکر 
ویژه ای کنم؛ آنان سهم زیادی در موفقیت تیم و رسیدن تراکتور به این رتبه دارند. ما باید با 
تمرکز بالا به تمرینات مان ادامه دهیم و از سوی دیگر هواداران در این سه دیدار باقی مانده 
پشــت تیم باشند تا به امید خدا فصل را با یک پایان خوش به سرانجام برسانیم ». کاپیتان 
تراکتور درباره اتفاقات بازی با چادرملو  بیان کرد: «شرایط آن بازی اصلا عادی نبود. اتفاقات 
خارج از زمین بر بازی ســایه انداخته بود. من از بازی با استقلال مصدومیتی داشتم که در 
این دیدار هم تشدید شده بود. به هر حال اگر از کار من سوء برداشتی شده و باعث ناراحتی 

و آزرده خاطر شدن هواداران و مردم شریف یزد شده ام، از همه آنها عذرخواهی می کنم».

عذرخواهی خلیل زاده از مردم یزد

ایمان کوچکی


